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گروه سیاسی - فخری سادات مسچی:  »هماهنگی 
کامل تیم اقتصــادی از جمله نقاط قوت دولت اســت« 
دقیقا یک سال از این سخن به یاد ماندنی رئیس جمهور 
گذشته است. رئیسی در نیمه دی ماه 1400  این سخن 
را در پاســخ به انتقاداتی که دربــاره ناکارآمدی و ضعف 
دولت در زمینه اقتصاد شــکل گرفته بــود، بیان و اضافه 
کرد: »متاسفانه بدلیل عدم اطلاع رسانی دقیق و بهنگام، 
برخی هــا تلاش می کنند،  اینگونه مــوارد را بعنوان نقاط 
ضعف مطرح کرده و در اذهان عمومی به نوع دیگری جلوه 
دهند.« در این یک سال اما سه عضو از این تیم اقتصادی 
یک دست مجبور به استعفا شده اند: در خردادماه حجت 
عبدالملکی بعد از چند هفته مقاومت بالاخره استعفا داد 
و در استعفانامه اش نوشت که برای هماهنگی بیشتر در 
تیم اقتصادی دولت استعفا داده است! پس از آن مرحوم 
رســتم قاسمی وزیر راه و شهرســازی بود که چندماه در 
برابر گزینه اســتعفا مقاومت کرد و بالاخره در زمانی که 
اعلام شــد جایگزینش به مجلس معرفی می شود، اعلام 
شد که استعفا داده است. آخرین نفر هم علی صالح آبادی 
رئیس کل بانک مرکزی بود که چندی پیش جای خود را 
به محمدرضا فرزین داد، اما به درستی مشخص نشد که 
استعفا داده یا برکنار شده است؟! به این ترتیب ظرف یک 
ماه سه نفر از اعضای اصلی تیم اقتصادی هماهنگ دولت 
برکنار شدند. جابجایی این افراد نشان می دهد هماهنگی 
در این تیم ادعایی نادرســت بوده، اما دقت در جانشینان 
آنها نشــانگر این است که حالا این تیم ناهماهنگ تر هم 

شده است! 
از همان ابتدا که فرزین رئیس بانک مرکزی شــد، یکی 
از صاحب نظران نوشــت که ترکیب فرزین – خاندوزی 
ترکیب ماندگاری نیســت و معلوم نیســت دولت با چه 
توجیهــی این دو نفــر را در کنار هم قــرار داده و توقع 
همکاری دارد؟ این موضوع البته خیلی زود شــواهد خود 
را نشــان داده است. با اســتیصال صالح آبادی در کنترل 
قیمت ارز، وقتی فرزین رئیس بانک مرکزی شد بلافاصله 
دستوری مبنی بر »قیمت گذاری نرخ ارز تخصیصی برای 
واردات بــه مبلغ ۲۸ هزار و پانصد تومان« صادر کرد. این 
قیمت گذاری به عنوان »دلار فرزینی« معروف شــد که 

یــادآور »دلار 4۲00 تومانی جهانگیری« بود. پس از آن 
ســخنان معاون اول رئیســی هم بر این تصمیم فرزین 
صحه گذاشــت. مخبر تاکید کرد که »تصمیم گرفتیم تا 
دو ســال نرخ ارز کالاهای اساســی را ثابت نگه داریم تا 
با تنش جدی در قیمت ها مواجه نشــویم«. اما چند روز 
پیش وزیر اقتصاد که ســخنگوی اقتصادی دولت است، 
این سخن را زیر ســوال برد! خاندوزی که در یک برنامه 
تلویزیونی حضور پیدا کرده بود اعلام کرد: » سیاست ستاد 
اقتصادی دولت ایجاد ثبات در بازار ارز اســت. این عبارت 
البته گاهی بدفهمی و دچار تفسیرهای غلط شده است و 
برخی احســاس کردند منظور دولت تثبیت نرخ ارز روی 
نرخی خاص اســت، در حالی کــه آنچه به عنوان مصوبه 
وجود دارد و خود رئیس کل و معاون اول بر آن اتفاق نظر 
دارند، ثبات بازار ارز در محدوده سامانه نیما است و ما باید 
بتوانیم اکثریت واردات کشــور را در سامانه نیما و با نرخ 
نیما که ممکن اســت پایین تر یا بالاتر از ۲۸ هزار و 500 

تومان باشد، صورت گیرد!« 
با این سخن خاندوزی اصلا معلوم نیست که رقم ۲۸ هزار 
و 500 تومان برای چه اعلام شــده است؟ نرخ ارز نیمایی 

می تواند پایین تر و بالاتر از این رقم باشــد؛ یعنی دقیقا 
این رقم هیچ معنایی ندارد! به این ترتیب اولین دســتور 
رئیــس کل جدید بانک مرکزی که بــا تاکید معاون اول 
رئیس جمهور داده شــده بود، از سوی سخنگوی دولت 

بی اعتبار اعلام شد!
ابراهیم رئیسی در این میان تا به حال هیچ سخنی نگفته 
است و سخنی نگفته که نشان دهد کدام طرف این ماجرا 
ایستاده است، اگرچه اعلام نظرش می تواند مثل یک سال 
پیش این باشــد که »هماهنگی کامــل تیم اقتصادی از 
جمله نقاط قوت دولت اســت« و به این ترتیب نمی توان 
چیــزی از گفته های او به دســت آورد اما این داســتان 
برای بعضی از صاحب نظــران به معنی »آغازی بر پایان 
خاندوزی در دولت« تفسیر می شود. در چندماه اخیر بارها 
نمایندگان مختلف مجلس از وزیر اقتصاد انتقاد کرده اند 
و از استیضاح او سخن گفته اند. خاندوزی قبل از برکناری 
صالــح آبادی به همراه  او در مجلس حضور پیدا کرد و نه 
تنها نمایندگان سخنان او و صالح آبادی را نپذیرفتند، بلکه 
انتقادات از آنها بیشتر هم شد. از سوی دیگر زمزمه هایی 
مبنی بر لزوم اصلاح در دولت هم شــنیده می شــود که 

ممکن اســت به معنای این باشد که حالا نوبت خاندوزی 
اســت که با داستان اســتعفای اجباری رودر رو شود؛ با 
ایــن حال باید منتظر مانــد و دید که آیا تیم ناهماهنگ 
دولت یکبار دیگر دچار تغییر خواهد شد یا اینکه مقاومت 

خاندوزی بیش از این حرفهاست. 
دولت هرچه سریع تر تیم اقتصادی خود را پالایش کند

در همین حال یک نماینده مجلس شــورای اســلامی با 
تاکید بر اینکه دولت باید هرچه ســریع تر تیم اقتصادی 
خود را پالایش کنــد، گفت: تصمیمات اقتصادی باید در 
یک مکان اتخاذ شــود و یک نفر سخنگو باشد؛ اینکه هر 
نفر گاهی از اوقات یــک اظهارنظر کند یا اینکه یک نفر 
اظهارنظرهای متفاوت داشــته باشــد، به هیچ وجه قابل 

پذیرش نیست.
علیرضا سلیمی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در تذکری به دولت با انتقاد از قیمت گوشت قرمز گفت: 
بایــد هرچه ســریعتر در این زمینه تدبیر شــود؛ قیمت 
گوشت باید به کجا برسد که دوستان مسئول وزارت جهاد 
کشاورزی پای کار و میدان بیایند و از طرف دیگر درباره 
بازار مرغ وضعیت به نحوی است که تولیدکنندگان امروز 
با مشکلات جدی مواجه شده اند؛ خواهش می کنم که در 
این خصوص مسئولان تماشاچی نباشند و به عرصه میدان 

بیایند.
وی در ادامه با اشاره به عرضه خودرو در بورس گفت: امروز 
درباره شیوه این عرصه و نحوه کشف قیمت و میزان بهره 

مردم از این بازار ابهاماتی وجود دارد.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه 
دولت باید هرچه ســریعتر تیم اقتصادی خود را پالایش 
کند، افزود: تصمیمات اقتصادی باید در یک مکان اتخاذ 
شود و یک نفر سخنگو باشد؛ اینکه هر نفر گاهی از اوقات 
یک اظهارنظر کند یا اینکه یک نفر اظهارنظرهای متفاوت 

داشته باشد، به هیچ وجه قابل پذیرش نیست.
این نماینده مجلس در پایان با بیان اینکه »ســرمایه در 
گردش برای بخش تولید مانند اکســیژن در هوا است«، 
عنوان کرد: امروز بانک ها ارایه تسهیلات را قفل کرده اند؛ 
اینکه تسهیلات را چهار قفل کرده اند باعث شده که چرخ 

تولید با مشکل مواجه شود.

وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی بر سر قیمت گذاری ارز نیمایی اختلاف دارند

تیم اقتصادی دولت، ناهماهنگ تر از گذشته 

دادستان تهران گفت: اقدامات دستگاهی که 
در خصوص اجرای قانــون هوای پاک ترک  
فعل کرده باشد در شعبه ویژه کارکنان دولت 

مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
به گــزارش قوه قضائیه، ظهر یکشــنبه 1۸ 
دی ماه جلسه بررسی »قانون هوای پاک« با 
حضور علی صالحی دادستان تهران، معاونان 
و سرپرستان نواحی مختلف دادستانی تهران 
و دستگاه های مســئول در این حوزه برگزار 

شد.
علی صالحی دادســتان عمومــی و انقلاب 
تهران در این نشست بیان کرد: امروزه یکی 
از معضلات و مشکلات اساسی که در تهران 
و ســایر کلان شهرها با آن مواجه هستیم و 
بــه عنوان یک مطالبــه و دغدغه عمومی و 
تقاضاهای کثیری از عامه جامعه به دست ما 
رسیده، بحث هوایی اســت که با آن مواجه 

هستیم.
وی بــا بیان اینکه خســاراتی کــه از بابت 
هوای آلوده متحمل می شویم بسیار کلان و 
نامحدود اســت، گفت: مشاهده می کنیم که 
در پی آلودگی هوا چه امراض و بیماری هایی 
را در سطح جامعه گسترش پیدا کرده است.

دادســتان تهران با اشاره به تعطیلی مدارس 
به دلیل آلودگــی هوای تهران، تصریح کرد: 
مــدارس به دلیل الودگی هوا به طور متوالی 
تعطیل می شــوند و امر آمــوزش به صورت 

مجازی انجام می شود.

وی افزود: در دو سه سال اخیر که دامن گیر 
بیماری کرونا شده ایم مشاهده کنید که چه 
میزان به وضعیت آموزشــی کشور خسارت 
وارد شــد و حالا با تعطیلی مدارس به دلیل 
آلودگی هوا این خســارات جبران ناپذیر به 
قشر جوان، نوجوان و کودک ما وارد می شود.
صالحی با اشــاره به خسارات وارده به کسب 
کارهای مردم به تبــع آلودگی هوا، تصریح 
کرد: با این وضعیت کار مردم بر روی زمین 
می ماند و دستگاه های اجرایی در مسیر ترقی 

و تعالی نمی توانند گام بردارند.
وی افزود: انتظار داریم دستگاه های متعددی 
که در قضیــه قانون هوای پــاک یعنی 14 
دستگاه به صورت مســتقیم و 1۹ دستگاه 
به صورت غیر مســتقیم در این رابطه نقش 
دارنــد، اقدامات و وظایف قانونی محوله را به 
درســتی انجام دهند. دادستان تهران ادامه 
داد: آیا اقدامات ما در حوزه محیط زیســت 
و هوای پاک در ســطح جهانــی موثر بوده 
است؟ آیا متناســب با صنعتی شدن کشور 
گام برداشتیم، آیا دستگاه های متولی امر که 
طبق قانون موظف هستند اقدامات موثری را 
انجام دهند به درستی اقدام کردند؟ قطعا در 
خصوص هوای پاک با مشکل مواجه هستیم.
وی با بیــان اینکه هوای تهــران فاجعه بار 
است، گفت: در روزهای گذشته حتی فاصله 
۲00 متری قابل مشاهده نبوده است. به آمار 
بیمارســتان ها مراجعه کنید که چه تعداد از 

مردم به دلیل تنفس این هوای آلوده بستری 
شــدند. چه کسی پاســخگوی این وضعیت 

است؟
صالحی تاکید کرد: باید این وضعیت ســرو 
ســامان داده شــود و به فکر مردم، اقتصاد 
جامعــه، حوزه آموزش، پرورش و دانشــگاه 
باشیم. اقدامات به هنگام مسئولان می تواند 

در وضعیت موثر باشد.
وی افزود: محیط زیست به عنوان متولی امر 
که نظارت کننده است چه اقدامی انجام داده 
است؟ چرا نباید در این زمینه شفاف سازی 
نکنیم؟ چرا مســئولان دستگاه های مسئول 
در این زمینــه کم کاری کردنــد؟ مردم از 
دادستانی به عنوان مدعی العموم در راستای 
پیگیــری حقوق عامه، هــوای پاک را طلب 

می کنند.
وی با اشــاره به برگزاری جلسات قضایی در 
خصوص اجرای قانون هوای پاک، گفت: این 
موضوع با پیگیری ویژه در دســتور کار قرار 
گرفته اســت و از امروز دستگاه های مختلف 
امر باید به صورت شفاف به دادستانی تهران 
در خصوص اجرایی شــدن قانون هوای پاک 

گزارش کار دهند.
وی با اشاره به تشکیل شعبه ویژه رسیدگی 
کننــده به ترک فعل دســتگاه های مختلف 
در خصــوص اجرای قانونی هــوای پاک در 
دادســرای کارکنان دولت، گفــت: اقدامات 
دســتگاهی که در خصوص اجــرای قانون 

هوای پاک ترک  فعل کرده باشــد در شعبه 
ویژه کارکنان دولت مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت و در صورت مشاهده تخلف و جرایم با 
ترک فعل کنندگان این زمینه برخورد قاطع 

و بی تعارفی خواهیم داشت.
۸۰ درصد حمل و نقل عمومی تهران 

فرسوده است
سردار حسین رمضانی معاون اجرایی پلیس 
راهور فراجا در این جلسه گفت: پلیس راهور 
حلقه آخر اجرای قانون هوای پاک هســت، 

۷ میلیون خودرو در کشور فرسوده هستند.
وی افزود: ۷ میلیون خودرو با پلاک تهران و 
۹ میلیون خودرو با پلاک غیر تهران در سطح 

پایتخت در تردد هستند.
معاون اجرایی پلیس راهور فراجا تصریح کرد: 
۲ میلیون و ۸00 هزار وسیله نقلیه در تهران 
در سن فرسودگی هستند، یعنی 4۲ درصد 

حمل و نقل تهران فرسوده است.
وی بــا بیان اینکه ۸0 درصــد حمل و نقل 
عمومی تهران فرسوده اســت، گفت: قانون 
هوای پاک بیشــتر در راستای بحث معاینه 

فنی تنظیم شده نه هوای پاک.
سردار رمضانی ادامه داد: قطعات یدکی غیر 
اســتاندارد و لنت های غیر استاندارد موجود 
در خودروها بــه هوای پاک ضــرر می زند. 
وی افزود: باید امر اسقاط احیا شود و دولت 

تکالیفش را در این رابطه انجام دهد.
در ادامه این جلسه مسئولان حاضر »وزارت 
نیرو، وزارت صمت، ســازمان ملی استاندارد، 
ســازمان صدا و ســیما، وزارت بهداشت و 
درمان، محیط زیست و …« گزارشات خود 
را در خصــوص اجرای قانــون هوای پاک و 
مشکلات موجود در این زمینه را به دادستان 

تهران ارائه دادند.

معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه قضائیه 
گفت: متأسفانه علیرغم همه زحماتی که دست اندرکاران 
و کارگزاران در طول سال های گذشته کشیدند، در طول 
5 سال گذشته، سرقت به عنوان اولین جرم کشور مطرح 
بوده و دغدغه ها و مشــکلات زیــادی را برای خانواده ها و 

بخش های مختلف فراهم کرده است
به گزارش قوه قضائیه، اصغر جهانگیر یکشــنبه 1۸ دیماه 
در چهارمین نشســت شورای پیشــگیری از وقوع جرم 
دادگستری کل اســتان تهران که در سالن  ولایت برگزار 
شد، اظهار کرد: بحث پیشگیری از سرقت و مقوله سرقت 

به عنوان یک مطالبه عمومی در جامعه مطرح است.
وی افــزود: متأســفانه علیرغم همه زحماتی که دســت 
اندرکاران و کارگزاران در طول سال های گذشته کشیدند، 
در طول 5 سال گذشته، سرقت به عنوان اولین جرم کشور 
مطرح بوده و دغدغه ها و مشکلات زیادی را برای خانواده ها 
و بخش های مختلف فراهم کرده است لذا می طلبد نگاه و 
برنامه ریزی ویژه ای در این خصوص در دســتور کار قرار 
دهیم. معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 
بیان کرد: در همین رابطه چهارمین دستور شورای عالی 
پیشــگیری از جرم با ریاست قوه قضائیه امسال با موضوع 
پیشگیری از سرقت برگزار شد و در آنجا برای ۲1 دستگاه 

وظایف و تکالیفی پیش بینی شد.
جهانگیر با اشاره به اینکه مصوبات شورای عالی پیشگیری 
از وقوع جرم پس از تصویب ســران سه قوه، لازم الاجرا و 
در حکم قانون است، تصریح کرد: مراتب تصویب مصوبات 
توسط ســران ســه قوه صورت گرفت و به دستگاه های 
عضو ابلاغ شــد و پیگیری های لازم نیز صورت گرفت تا 
وظایف شــان در این خصوص انجام گرفته باشد. برنامه ها 
و مأموریت های متنوعی برای پیشــگیری از سرقت برای 

دستگاه های مختلف دیده شده است.
وی با اشاره به اینکه موضوع سرقت یک پدیده جهانی است 
که قبل از اینکه حکومت ها شکل بگیرند در جامعه مطرح 
بوده و به عنوان یک معضل همیشگی و یک جرم طبیعی 

مورد توجه قرار گرفته است، گفت: پرداختن به  سرقت در 
حد یک دستگاه، سازمان یا دستگاه قضایی نیست و زمانی 
می توانیم با موضوع ســرقت مبارزه کرده و پیشگیری از 
آن را به صورت جدی در دســتور کار قرار دهیم که همه 
دستگاه های کارگزار، نقش خود در پیشگیری از سرقت و 

کاهش سرقت را به درستی ایفا کنند.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه با 
بیان اینکه امروزه 40 درصد از سرقت ها مربوط به خودرو 
و لــوازم خودرو اســت، عنوان کرد: اگــر وزارت صمت و 
شــهرداری ها به همین یک مقوله بپردازند برای تدابیر در 
اختیار داشتن پارکینگ و ارتقای ضریب امنیتی خودروها 
بپردازند، ما به سرعت شاهد کاهش جدی سرقت خودرو و 

لوازمات خودرو آن خواهیم بود.
وی بــا تاکید بر اینکــه امروزه پرداختن به پیشــگیری 
از ســرقت و مبــارزه با آن به عنوان یــک بحث و بخش 
فرادســتگاهی مورد توجه قرار می گیرد و به یک دستگاه 
برنمی گردد، افزود: دستگاه های متعدد از شهرداری گرفته 
تا وزارتخانه ها باید نقش خود در این خصوص را ایفا کنند. 
صدا و سیما، وزارت آموزش و پرورش وهمه دستگاه هایی 
که امروز در جامعه نقش های فرهنگی، آموزشــی و فنی 
دارنــد باید در مقوله مبارزه با جرم ســرقت نقش خود را 

ایفا کنند.
جهانگیر خاطرنشــان کرد: در مصوبات چهارمین جلسه 
شورای عالی پیشگیری، این تقســیم کار ملی را صورت 
دادیم و به دستگاه های مشخص ابلاغ کردیم که امیدواریم 
با پیگیری جدی که توســط آنها صورت می گیرد، بتوانیم 

این مقوله واقعا ناخوشایند را در جامعه مهار کنیم.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه قضائیه 
بــا بیان اینکه ســرقت یک جرم به شــدت تأثیرگذار بر 

خانواده هاســت، گفت: ســرقت از نظر روحــی و روانی، 
خانواده ها را به شــدت تحت تأثیر منفی قرار می دهد چه 
آنهایی که مســتقیما به عنوان هدف جرم قرار می گیرند 
یعنی مال باختگانی که در اثر سرقت به عنف، یعنی کیف 
و موبایل قاپی و با جرایم خشن مستقیم روبرو می شوند و 
چه آن کســانی که بعدا با مقوله جرم برخورد کردند مثل 

کسانی که از خانه هایشان سرقت می شود.
وی تصریح کرد: در شــرایط اقتصادی فعلی و با توجه به 
گران شدن کالاها و پایین آمدن قدرت خرید مردم و عدم 
امــکان جایگزینی کوتاه مدت کالاهایی که خدایی نکرده 
ممکن است مورد سرقت قرار بگیرد، چه بسا ادامه زندگی 
آنها با مشکل روبرو شود. بدین معناکه اساس یک خانواده 

در اثر یک سرقت با فروپاشی روبرو شود .
جهانگیر عنوان کرد: امروز مقوله سرقت از یک بحث خاص 
خصوصی، تبدیل به یک بحث عمومی شده که به شدت 
قابل تسری به جمع است و قادر است از نظر روحی، روانی، 
اقتصــادی، فرهنگی و اجتماعی آثار مخربی به بار بیاورد. 
از طــرف دیگر امنیت جامعه هم در گرو این مقوله نهفته 
اســت. وی گفت: زمانی که مردم متوجه شوند روزانه و به 
طور متوســط در ۲ سال گذشــته، بیش از ۳ تا ۳ هزار و 
۷00 مورد ســرقت در کشــور اتفاق افتاده است، چه آثار 
روانی روی ذهن شــان می گذارد؟ همه ما در این خصوص 
مسئولیت داریم تا به مقوله سرقت و پیشگیری از سرقت 

به صورت جدی تر بپردازیم و سهم خود را ایفا کنیم.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه قضائیه 
بیان کرد: اقتصاد و بیکاری از بحث هایی هســتند که در 
ســرقت غیرقابل انکارند. بر اساس شاخصه ها و تحقیقات 
بین المللــی به ازای هر یک درصد که آمار بیکاران جامعه 
اضافه می شود، یک و نیم درصد آمار بزهکاری در جامعه 

رشد پیدا می کند که عمدتاً این یک و نیم درصد به سمت 
و سوی سرقت گرایش پیدا می کنند؛ یعنی ۹0 درصد این 

بخش به سمت سرقت گرایش پیدا می کنند.
جهانگیر خاطرنشان کرد: پایه های اقتصادی و به اصطلاح 
پرداختن به اموری که اوضاع اقتصادی مردم را به سامان 
برساند، به عنوان یکی از اولویت های اساسی هر حکومت و 
هر دولتی باید مو.رد توجه قرار بگیرد تا به عنوان پایه های 
اساســی، زیربنایی و ساختاری بتواند با مقوله های سرقت 
مبارزه کند اما این به معنای آن نیست که بخش های دیگر 

نقششان را ایفا نکنند.
وی با طرح این پرسش که آیا قوانین مربوط به سرقت از 
بازدارندگی لازم برخوردار ســت یا نه، گفت: اصولا قانون 
وقتی نوشته می شود، قرار است قاعده  و هنجارسازی کند. 
اگــر قانونی برعکس عمل کرد، نشــان می دهد که اثرات 
بازدارنده نداشــته و تأثیرات معکوس به بار آورده اســت. 
بعضاً دیده شــده که قوانینی که در شرایط خاص نوشته 
شده و به صورت دقیق و زیربنایی به همه ابعاد آن پرداخته 
نشده، در کوتاه مدت زیان های ناشی از آن جامعه را تحت 

تأثیر قرار می دهد.
جهانگیر با اشــاره به اینکه قوانین کشور در حوزه سرقت 
بــه اندازه لازم بازدارنده اســت اما آن چیــزی که باعث 
شــده ما مشکل ســرقت را از نظر قوانین و مقررات حل 
نکنیم، فرایندهای پرداختن به موضوع سرقت است، گفت: 
در همه مراحل کشــف، رســیدگی، اجرا و زندان، دچار 

مشکلاتی هستیم.
معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع جرم قوه قضائیه 
عنوان کرد: با مشــاهده آمارهای ۲ســال قبل از تصویب 
قانون در سال ۹۹ و نیز ۲ سال بعد از قانون می بینیم که 

روند رشد جرایم خرد، ثابت بوده است.
وی خاطرنشــان کرد: لازم است به نگاه پلیس، به عنوان 
مرجعــی تخصصی در امر مبارزه با مقوله ســرقت توجه 
شایسته کرد و اگر نیاز به اصلاح قانون است، برای اصلاح 

قانون هم اقدام کرد.

سخنگوی شــورای نگهبان از تایید طرح مربوط به تغییر 
ســاز و کار تصویب بودجه  خبر داد. به گزارش ایسنا، هادی 
طحان نظیف در توییتر نوشت: »طرح اصلاح مواد )1۸0( و 
)1۸۲( قانون آیین نامه داخلی مجلس« درباره تغییر ساز و 
کار تصویب بودجه  به صورت جداگانه احکام و جداول که در 
مراحل قبل با ابهامات و اشــکالاتی مواجه شده بود، پس از 
رفع موارد مذکور از سوی مجلس و بررسی مجدد در شورای 
نگهبان، مغایر موازین شــرع و قانون اساسی شناخته نشد. 
طحان نظیف در گفتگو با بخش خبری ساعت 14 شبکه اول 

سیما نیز در این باره گفت: در هفته های اخیر طرح اصلاح 
مواد 1۸0 و 1۸۲ قانون آیین نامه داخلی مجلس شــورای 
اسلامی درباره تغییر و اصلاح سازوکار تصویب بودجه های 
سنواتی، جهت اظهارنظر به شورای نگهبان ارسال شده بود. 
وی ادامــه داد: این مصوبه با اشــکالات و ابهاماتی روبه رو 

شــد که در چهارشنبه اخیر اشکالات شورا مرتفع و پس از 
بررسی  مجدد در شورای نگهبان این مصوبه خلاف موازین 
شرع و قانون اساسی شناخته نشد.  طحان نظیف افزود: بر 
اساس این طرح، بودجه کل کشور در دو مرحله به تفکیک 
احکام، ارقام و جداول تقدیم مجلس می شــود. سخنگوی 

شــورای نگهبان تصریح کرد: در ابتدای آبان ماه هر ســال 
قسمت اول بودجه که ماده واحده و مشتمل بر احکام مورد 
نیاز برای اجرای بودجه کشور است و همچنین بخش منابع 
بودجه عمومی دولت، ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و مالی 
بودجه عمومی و همچنین حــدود برآورد منابع و مصارف 
است که باید به تصویب مجلس برسد. وی در پایان گفت: 
بعد از این که این مصوبه به شکل قانون درآمد مبتنی بر آن 
قسمت دوم لایحه که شامل ارقام و جداول است به مجلس 

تقدیم می شود.

دادستان تهران:

هوای تهران فاجعه بار است، چه کسی پاسخگو است؟

معاون اجتماعی قوه قضائیه اعلام کرد

سرقت اولین جرم کشور در پنج سال اخیر

سخنگوی شورای نگهبان:

طرح مربوط به تغییر ساز و کار تصویب بودجه  تایید شد

اعلام وصول ۵ سوال نمایندگان از وزیر ورزش
پنج سوال نمایندگان مجلس شورای اسلامی از حمید سجادی، وزیر ورزش 
و جوانان اعلام وصول شــد. به گزارش ایسنا، محمد رشیدی عضو هیات رئیسه 
مجلس در پایان جلسه علنی دیروز )یکشنبه( موارد اعلام وصولی را به شرح زیر 

قرائت کرد.
سوال ملی روح الله عباســپور نماینده بوئین زهرا از وزیر ورزش و جوانان در 

خصوص عدم به کارگیری نیروهای کارآمد، موثر و متخصص در حوزه ورزشی
سوال ملی حسن نوروزی نماینده رباط کریم و تعدادی دیگر از نمایندگان از 
وزیر ورزش و جوانان در خصوص عدم برخورد با اقدامات خلاف شئونات اسلامی 

و فرهنگی در برخی از فدراسیون های ورزشی
سوال ملی روح الله نجابت نماینده شیراز و تعدادی دیگر از نمایندگان از وزیر 
ورزش و جوانــان در خصوص علت بی عدالتی در توزیع زیرســاخت ها و امکانات 

ورزشی
ســوال ملی عباس مقتدایی نماینده اصفهان و تعدادی دیگر از نمایندگان از 
وزیر ورزش و جوانان در خصوص علت عدم تغییر اساسنامه شورای عالی جوانان 
و علــت عدم پیگیری و اقدامات وزارت ورزش و جوانان در خصوص بیمه کردن 

قهرمانان جهانی
سوال ملی سمیه محمودی نماینده شهررضا و تعداد دیگری از نمایندگان از 

وزیر کشور در خصوص عدم توجه به دستورالعمل انتخاب و انتصاب مسئولان

به تخلفات وزارت صمت در عرصه خودرو
 در بورس رسیدگی شود

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عملکرد 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه »تنها راه اصلاح، اســتیضاح است« از 
نمایندگان خواســت »حیثیت مجلس را به سیاست های منفی وزیر گره نزنند و 
بیش از این ذهن جامعه را نسبت به مجلس منفی نکنند و استیضاح وزیر صنعت 
را امضا کنند تا از این طریق احقاق حقوق شــود.« به گزارش ایســنا، لطف الله 
سیاه کلی نماینده قزوین، آبیک و البرز و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی در جلسه روز یکشنبه 1۸ دی 1401 مجلس در تذکری به تیم 
اقتصادی دولت تاکید کرد: سفره مردم کوچکتر و قدرت خرید آنها هر روز کمتر 
از رو قبل شده اســت و کنترلی بر بازار و قیمت اجناس وجود ندارد. وی با انتقاد 
از عدم نظارت بر قیمت کالا از ســوی وی افزود: اخیراً قیمت تولید کالا بر روی 
کالاها قید می شود؛ وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( بگوید این قیمت گذاری 
با چه سیستم نظارتی انجام شده است. این نماینده مجلس با بیان اینکه »از بعد 
از اینکه وزیر صمت در اســتیضاح اول رأی آورد، وضعیت قیمت خودرو فاجعه 
آمیز شده است«، عنوان کرد: اخیراً دوستان می گویند چون آقای وزیر به تازگی 
کارت زرد گرفته است، چرا باید دوباره استیضاح او مطرح شود؟ من می گویم که 
کارت زردهای مجلس خاصیتی ندارند و اگر کسی 4 کارت زرد بگیرد، تاثیری در 
اصلاح مدیریت او وجود ندارد؛ تنها راه اصلاح، استیضاح است. سیاهکلی در ادامه 
با طرح این پرســش که وزیر صمت با کدام مجوز خودرو را در بورس ارائه داده 
است؟ عنوان کرد: تا به امروز هیچ یک از سیاست های آقای وزیر در کاهش قیمت 
کالا موثر نبوده است؛ بر همین اساس از وکلا می خواهم که حیثیت مجلس را به 
سیاست های منفی وزیر گره نزنند و بیش از این ذهن جامعه را نسبت به مجلس 
منفی نکنند و استیضاح وزیر صنعت را امضا کنند تا از این طریق احقاق حقوق 
شود. وی همچنین گفت: از مدعی العموم و سازمان بازرسی کل کشور می خواهم 
تا به تخلفات وزیر صمت در عرصه خودرو در بورس رسیدگی کنند و ببینند که 
چگونه پول از جیب فقرا به جیب خودروسازان، واردکنندگان و دلالان می رود، و 
اگر نه به عنوان وکیل مردم از وزیر صمت در دســتگاه قضا شکایت خواهم کرد. 
این نماینده مجلس در پایان خواستار توجه و دقت نمایندگان در جریان رسیدگی 

به طرح ساماندهی وضعیت کارکنان شد.

انتقاد »محمودی« از گرانی اقلام خوراکی
یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی از وضعیت آشفته بازار 
ارز و گرانی کالاهای ضروری انتقاد کرد. به گزارش ایســنا، سمیه محمودی در 
تذکری شفاهی در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بیان کرد: علی رغم 
تلاش های صورت گرفته وضعیت بازار ارز آشفته است و هیچ گونه صدای واحدی 
از تیم اقتصادی دولت شنیده نمی شود. تورم افسارگسیخته به خصوص در اقلام 
خوراکی و کالاهای ضروری، اقشــار متوسط و ضعیف جامعه را با چالش مواجه 
کرده و اگر قانون مجلس شــورای اسلامی درباره جایگزینی کارت خرید کالا با 
یارانه نقدی اجرا شود شاهد بهبود وضعیت خواهیم بود. اجرای دقیق قانون علاوه 
بر این که به نفع اقشــار ضعیف و متوسط جامعه است به چرخه تولید نیز کمک 
می کنــد. وی ادامه داد: با ادامه گرانی اقــلام ضروری در آینده ای نه چندان دور 
با مشکلات درمانی در اقشــار ضعیف جامعه روبه رو خواهیم شد. نماینده مردم 
شهرضا در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: در آستانه میلاد حضرت زهرا )س( 
و تکریــم مقام زن انتظار می رود تا رئیس جمهور در عملکرد معاونت حوزه زنان 

خود دقت نظر کرده و آن را مورد بررسی قرار دهد.

موافقت کمیسیون امور داخلی کشور
با افزایش ۴۰ نفری نمایندگان

سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از بررسی نهایی طرح اصلاح 
جداول حوزه انتخابیه و افزایش تعداد نمایندگان در نشست امروز این کمیسیون 
و موافقت اعضای این کمیســیون با افزایش تعــداد 40 نماینده مجلس در ۲۳ 
اســتان خبر داد. علی حدادی در گفت وگو با ایسنا، ضمن تشریح جلسه دیروز 
کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها، بیان کرد: در جلسه امروز کمیسیون 
ادامه طرح اصلاح جداول حوزه های انتخابیه و افزایش تعداد نمایندگان مجلس 
مورد بحث و بررســی قرار گرفت و در نهایت اعضای کمیسیون با افزایش تعداد 
40 نماینده موافقت کردند. این طرح در نشســت امروز کمیسیون مورد بررسی 
نهایی قرار گرفت و اکنون برای بررسی و تصویب نهایی به صحن مجلس خواهد 
رفــت تا در آنجا در خصوص این طرح تصمیم گیری صورت گیرد.  وی در ادامه 
اظهار کرد: بر اساس مصوبه امروز کمیسیون در این طرح برای آذربایجان غربی 
1 نماینده، اصفهان ۲ نماینده، البرز ۳ نماینده، بوشهر 1 نماینده، شهرستان های 
تهــران 4 نماینده قطعی و ۲ نماینده ذخیره، چهارمحال و بختیاری 1 نماینده، 
خراسان جنوبی 1 نماینده، خراسان رضوی ۲ نماینده، خراسان شمالی 1 نماینده، 
خوزستان ۲ نماینده، سیستان و بلوچستان ۳ نماینده، فارس ۲ نماینده، قزوین 
1 نماینده، قم 1 نماینده، کردســتان 1 نماینده، کرمان ۳ نماینده، کرمانشاه 1 
نماینده، گلســتان 1 نماینده، مازندران 1 نماینده، مرکزی 1 نماینده، هرمزگان 
۲ نماینده، یزد ۲ نماینده و لرستان 1 نماینده، به تعداد نمایندگان این استان ها 

افزوده خواهد شد.

برخورد با ترک فعل های قانون هوای پاک
ادامه دارد

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شــورای اسلامی اظهار کرد: امسال 
فراکسیون محیط زیست مجلس، مسئولان وقت دستگاه اجرایی را به دلیل ترک 
فعــل در اجرای قانون به قوه قضائیه معرفی کرد که پرونده مذکور در شــعبه ۳ 
دادگاه کارکنان دولت در دســت رسیدگی است و برای تعدادی از متهمان این 
پرونده قرار مجرمیت صادر شده است. سمیه رفیعی در گفت وگو با ایسنا با تقدیر 
از دستگاه قضایی به دلیل برخورد قاطع با ترک فعل کنندگان قانون هوای پاک 
گفت: ۲۳ دســتگاه در زمینه اجرای قانون هوای پاک وظیفه دارند؛ متاسفانه با 
گذشت 5 ســال از تصویب این قانون، عمده دســتگاه ها عملًا یا وظایف خودر 
را انجــام نداده اند یا اینکه بصورت ناقص به وظایف خــود عمل کرده اند. وی با 
اشاره اظهارات رئیس کمیسیون کشاورزی و محیط زیست مجلس درباره ترک 
فعل دســتگاه های دخیل در اجرای قانون هوای پاک، افزود: امســال فراکسیون 
محیط زیســت مجلس، مسئولان وقت دستگاه اجرایی را به دلیل ترک فعل در 
اجــرای قانون به قوه قضائیه معرفی کرد که پرونده مذکور در شــعبه ۳ دادگاه 
کارکنان دولت در دست رســیدگی است و برای تعدادی از متهمان این پرونده 
قرار مجرمیت صادر شده است. رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس با تاکید 
بر اینکه برخورد قاطع دستگاه قضایی در خصوص متخلفان محیط  زیست در هر 
حوزه ای می تواند در ارتکاب جرایم بازدارنده باشد، گفت: ارتباط بسیار خوبی در 
این حوزه بین مجلس و قوه قضائیه برقرار اســت که امیدواریم از این ظرفیت در 

بهبود وضعیت محیط زیست کشور بهره بگیریم.
رفیعی همچنین با تاکید بر این که نظارت مجلس بر اجرای قانون هوای پاک و 
آیین نامه های اجرایی آن ادامه دارد، اظهار کرد: پرونده ترک فعل این قانون بسته 
نشده و مجلس پس از نظارت های دوره ای خود، هرگونه تخلف در این حوزه را به 

دستگاه قضایی معرفی می کند.

اخبار کوتاه


